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 هوشــبری، مهندســی بهداشت 

حرفه ای، برق، کامپیوتر، معماری، گزارش
مکانیک و شهرســازی یا حقوق، 
حســابداری، مدیریت و مرمت و احیــای بناهای 
تاریخی و... رشــته های جذاب پذیرش دانشجو از 
مقطع کاردانی به کارشناسی است که براساس اعلام 
سازمان سنجش ثبت نامش از دیروز آغاز شده و تا 
جمعه 4شــهریور ادامه دارد. براســاس اعلام این 
ســازمان، در این مقطع علاوه بر پذیرش با آزمون، 
داوطلبان می توانند صرفا براساس سوابق تحصیلی و 
معدل کاردانی هــم فرصت ادامــه تحصیل را در 
دانشگاه های روزانه، غیرانتفاعی و نوبت دوم و دانشگاه 
آزاد داشته باشند. البته برای ثبت نام در رشته های 
علوم پزشکی، ضروری است رشته کاردانی متناسب 
باشد اما این شرط برای دیگر گروه ها الزامی نیست و 
درصــورت قبولــی و نبود تناســب بین رشــته 
فارغ التحصیلی کاردانی و کارشناســی ناپیوسته، 
دروس پیش نیاز یا جبرانی با پرداخت شهریه برای 
این افراد درنظر گرفته می شــود. هر داوطلب هم 
می تواند حداکثر 50کد رشته را در فرم انتخاب رشته 
بدون کنکور کاردانی به کارشناسی خود قرار دهد. 
البته به گفته کارشناسان حوزه آموزش این شکل از 
پذیرش دانشــجو، متدی مشــابه با کشــورهای 
توسعه یافته دارد و به میزان بسیار زیادی می تواند 
سلامت روان کسانی که به هر دلیلی موفق به عبور از 
سد کنکور یا شرکت در آن نمی شوند را، حفظ کند؛ 
چرا که می توانند با توجه به تنوع و کیفیت رشته های 
لحاظ شده در آزمون های بدون کنکور، در حوزه مورد 
علاقه خود ادامه تحصیل دهند. اما این روند با توجه 
به انجام نشــدن آینده پژوهی درباره میزان نیاز به 
نیروی کار و فارغ التحصیلان دانشــگاهی، ابعادی 
منفی هم دارد و افزایش تحصیل کرده های بیکار را 
هــم به دنبال خواهد داشــت. البتــه به گفته آنها، 
مدرک گرایی هم دیگر  مانند گذشته ارزش ندارد و 

این دانشجویان که باید هزینه های بیشتری را هم 
نسبت به دانشجویان ورودی با کنکور پرداخت کنند، 
در آینده همین ورود بدون کنکور به دانشگاه برای 
آنها به عنــوان نقطه ضعف در مقابــل ورودی های 

کنکور به شمار رود.

93درصد دانشگاه ها پولی است 
پذیرش دانشجو بر اساس سوابق تحصیلی و معدل 
کاردانی باعث شده که ســختی ادامه تحصیل در 
رشته های دانشگاهی تا حدودی تعدیل شود؛ اتفاقی 
که در بیشــتر کشــورها  وجود دارد و حتی افراد با 
سابقه تحصیلی غیرمرتبط هم در رشته های دیگری 
تحصیل کنند. مثلا فارغ التحصیل رشته علوم انسانی 
که می تواند در رشته پزشــکی هم درس بخواند اما 
نیازمند طی کــردن یک دوره مقدماتــی و دروس 
پیش نیاز اســت. محمدرضا نیک نژاد، کارشــناس 
آموزشــی و کنکور با بیان این مطلب درباره روند رو 
به گسترش پولی شدن آموزش عالی، به همشهری 
می گوید: »از 3دهه گذشته تاکنون ساختار سیاسی 
و بخش های متکی به اقتصاد باعث شده که آموزش 
در کشــور چه در دوره عمومی و چه آموزش عالی 
طبقه بندی شــود. 40رتبه برتر کنکور 1401 این 
مسئله را به خوبی نشــان داد که آموزش پولی چه 
میزان تأثیرگذار است. البته همین حالا هم 93درصد 
دانشگاه های کشور پولی هســتند و فقط 7درصد 
به صورت دولتی پذیرش دانشــجو دارند. این اتفاق 
باعث می شود که حتی با برگزاری کنکور داوطلبان 
در بسیاری از دانشگاه ها مثل پیام نور یا شبانه ملزم 
به پرداخت هزینه باشــند و حالا کسانی که بدون 
کنکور وارد می شوند، این هزینه ها برایشان بیشتر 
خواهد بود.«  به گفته نیک نژاد، اکنون این فضا برای 
خانواده هایی با دهک های بالاتر بیشتر فراهم است، 
چرا که همین حالا هم در دانشگاهی مثل امیرکبیر، 
پذیرش بدون کنکور وجود دارد و داوطلبان با کسانی 

که با رتبه های زیر هزار وارد این دانشــگاه شده اند، 
تحصیل می کنند.

او درباره چشــم  انداز پذیرش چنین دانشــجویانی 
هم می گوید: »در این باره یک تفاوت با کشــورهای 
توسعه یافته وجود دارد. آنها این دانشجویان را جذب 
می کنند، پیش زمینه ای از این افراد می گیرند و در 
ادامه تحصیل، کمک  هزینه برایشان لحاظ می کنند. 
پس از پایان تحصیل و اشتغال هم این شهریه از فرد 
کسر می شود. اما در ایران چنین وضعیتی وجود ندارد. 
شــهریه باید همزمان با دوران تحصیل در مدرسه 
و دانشــگاه پرداخت شــود و در نهایت هم دولت ها 

پاسخگوی کسانی که درس خوانده اند، نیستند.«

نگرانی از افزایش بیکاران تحصیل کرده 
به گفته نیک نژاد، این مسئله می  تواند آسیب هایی را 
به همراه داشته باشد و این حجم از افزایش پذیرش 
دانشجو تنها تعداد تحصیل کرده های بیکار را در آینده 
افزایش دهد: »درباره رشته هایی که اکنون در حال 
پذیرش بدون کنکور هستند، هیچ آینده پژوهی ای 
صورت نگرفته و اصلا نمی دانیم که در چند ســال 
آینده چه میزان نیروی کار در یک رشته نیاز داریم. 
این مسئله باعث می شود که بیکاری از سطح دیپلم و 
فوق دیپلم به لیساس، فوق لیسانس و دکتری منتقل 
شود که آسیب  جدی دارد، چرا که افراد با تحصیلات 
بالاتر تن به هر کاری نخواهنــد داد و این انتظار را 
دارند که  شأن آنها با توجه به میزان تحصیلاتشان، 
حفظ شود.« البته به گفته این فعال حوزه آموزش و 
پرورش، مدرک گرایی در دنیا اهمیت خود را از دست 
داده اما در ایران همچنان به قوت خود باقی اســت: 
»طی دهه های گذشته افرادی مثل مارک زاکربرگ 
و ایلان ماسک نشان دادند که مدرک دیگر اهمیت 
چندانی ندارد. اهمیت مهارت و توانایی افراد باعث 
شــده که مدرک گرایی به تدریج محوریت خود را از 
دست بدهد و کمرنگ تر شــود. اما در ایران و برخی 

کشورها همچنان این مسئله اهمیت دارد و کنکور 
ملاک آموزشی و مقدسی است که در انتخاب شغل 
فارغ التحصیلان هم تأثیر  می گذارد؛ یعنی کسانی 
که با کنکور وارد دانشــگاه می شوند برای صاحبان 
مشاغل که به دنبال چنین فارغ التحصیلانی هستند، 

ارجحیت دارند.« 

تمرکز بر رشته های نوین 
نیک  نژاد البته معتقد اســت این شــیوه از پذیرش 
دانشجو نقاط مثبتی هم دارد: »این شکل از پذیرش 
دانشجو باعث می شود کسانی که به دلایل مختلف 
موفق به عبور از کنکور نشده اند یا کنکور نداده  اند، 
شانس حضور در دانشــگاه را داشته باشند. از سوی 
دیگر با توجه به تنوع و رشته های جذابی که اکنون در 
پذیرش بدون کنکور گنجانده شده، افراد می توانند 
به راحتــی در رشــته های مورد علاقه خــود ادامه 
تحصیل بدهند. ما چنین تجربه ای را در دانشگاه های 
علمی- کاربردی داریم که افــراد بدون کنکور وارد 
رشته های مورد علاقه خود می شــدند و به واسطه 
همین تحصیلات در بازار کار هم موفق هستند.« او 
ادامه می دهد: »در این باره بهتر است که دانشگاه های 
بدون کنکور روی رشــته های نوین اقــدام کنند. 
دانش آموزان ما به خاطر آشنا شدن با فضای اینترنت و 
راه انداختن پیج های مختلف گاهی درآمدهای 100 
تا 300میلیون تومانی دارنــد و آموزش به آنها باید 
کاملا هدفمند و از 2جنبه  صورت بگیرد، ابتدا فردی 
و دیگری مفید بودن آنها برای جامعه. در بخش فردی 
بحث درآمدزایی آنها مهم است و در بخش جامعه باید 
با توجه به نیاز جامعه آموزش ببینند. از سوی دیگر 
نباید نگاه متفاوتی به آنها نسبت به دانشجویانی که 
با کنکور وارد دانشگاه ها شده اند، وجود داشته باشد 
و این مهم است که در ارزیابی نهایی پس از فراغت از 
تحصیل مشخص شــود که کدام یک از آنها مهارت 

بیشتری دارند.« 

راهنمایتحصیلبدونکنکوردرسال1401
نام رشته های جذابی مثل معماری، مکانیک، حقوق و... در فهرست رشته های بدون کنکور دیده می شود اما منتقدان می گویند 

این روند تأثیری منفی بر بازار کار دارد

معاون سیاسی و اجتماعی استاندار تهران در گفت وگو با همشهری از افزایش ظرفیت نگهداری معتادان متجاهر در پایتخت خبر داد
ممانعت از بازگشت بهبود یافتگان به چرخه اعتیاد با اشتغال

 تقریباً یک ســالی می شود که با تشــکیل قرارگاه 

جامعه
اجتماعی در اســتان تهــران، عزم جزمــی برای 
جمع آوری معتادان متجاهر از خیابان های شهر آغاز 
شده است. طرحی که اجرایش تقریباً 3 دهه ای در کشور سابقه دارد 
و در این مدت نتوانسته به نتایج مطلوبی برسد. آمارها نشان می دهد 
که تا به حــال بالغ بر 70هــزار معتاد درقالــب طرح های ضربتی 
جمع آوری معتادان فقط در تهران جمع آوری شده اند؛ این در حالی 
است که تهران تنها 20هزار تا 25هزار معتاد متجاهر دارد و این آمار 
حکایت از دور باطل دستگیری ها و رهاسازی ها در قالب طرح های 
مذکور دارد.  پلیس می گوید: دستگاه های اجرایی دیگر به خصوص 
قوه قضاییه و بهزیستی او را در اجرای این طرح همراهی نمی کنند. 
معتاد متجاهری که دستگیر شده به راحتی با رأی دستگاه قضایی 
آزاد می شــود و بهزیســتی که خود را متولی این امر مي داند براي 
جلوگیری از افزایش آمار بازگشتی های اعتیاد برنامه ریزي ندارد؛ در 

نتیجه همواره طرح جمع آوری معتادان بهبود یافته ابتر می ماند.
با تشکیل قرارگاه اجتماعی و تقسیم بندی وظایف و مسئولیت های 
دستگاه های اجرایی توســط اســتانداری تهران، روند جمع آوری 
معتادان متجاهر قاعده مند تر پیش رفت. معاون سیاسی و اجتماعی 
استاندار تهران در گفت وگو با   همشهری می گوید: » با تشکیل قرارگاه 
اجتماعی نخستین اولویت ما در طرح پاکسازی شهر از لوث معتادان 
متجاهر، جمع آوری این جمعیت و نگهداری آنها در فضایی امن برای 

رهایی از دام اعتیاد بود.«
به گفته او، ظرفیــت نگهداری معتادان متجاهر تا قبل از تشــکیل 
قرارگاه، حدود 12هزار نفــر بود اما امروز بــا افزایش 70درصدی 
زیرســاخت های موجود، ظرفیت نگهداری معتــادان متجاهر در 
پایتخت به 21هزار نفر افزایش یافته است. جوهری ادامه می دهد: 

» در تلاشیم تا طی 2ماه آینده ظرفیت نگهداری معتادان متجاهر را 
از 21هزار نفر به 23هزار نفر افزایش دهیم.«

جوهری معتقد اســت  برای حل معضل اعتیاد به خصوص معتادان 
متجاهر در پایتخت، نیازمند کار اساسی در این بخش بودیم. امکان 
نداشــت در این دوره هم، ما دور باطل قبل را تکــرار کنیم. نتایج 
تحقیقات و پژوهش های علمی نشان می دهد که عامل اصلی بازگشت 
معتادان بهبودیافته به چرخه اعتیــاد عدم مهارت و حرفه آموزی و 
نداشتن شغل است. در طرح جمع آوری معتادان متجاهر پایتخت 
قرار بر این اســت که افراد در حین گذراندن دوره های سم زدایی، 
مراحل شــرکت در دوره های فنی و حرفه ای و حرفه آموزی را هم 
تجربه می کنند تا بعد از پایان دوره درمان راحت تر از گذشته بتوانند 

به جامعه بازگردند.
او ادامه می دهد: »افرادی که در طرح جدید جمع آوری، راهی مراکز 
بازپروری می شوند از درمان تخصصی و حرفه ای بهره مند می شوند 
که به آنها کمک می کند راحت تر روند بازگشــت به اجتماع را طی 
کنند. یکی از مشکلاتی که امروز در حوزه درمان اعتیاد به عنوان یکی 
از چالش های اساسی مطرح است، پذیرفته نشدن این افراد از سوی 
جامعه است. همین مسئله باعث می شود تا افراد بهبود یافته کم کم 

گوشه گیر و دوباره به سمت اعتیاد بروند.«
معاون سیاســی و اجتماعی اســتاندار تهران در ادامه با اشــاره به 
حرفه آموزی،  توانمندسازی و اشتغال بهبود یافتگان می افزاید: »یکی 
از ویژگی های خوب طرح جدید جمع آوری معتادان متجاهر همراهی 
و همدلی تمامی دستگاه های اجرایی عضو است.  خوشبختانه در این 
بخش ما در قرار گاه اجتماعی، اداره کار و ســازمان فنی و حرفه ای 
 را کنارمــان داریم و از آموزش هــای مربیان ایــن بخش بهره مند

خواهیم شد.«

ســال ها پیش ظرفیت های خوبی تحت عنوان مراکز حرفه آموزی 
و بازتوانی بهاران در مناطق 22گانه تهران شکل گرفت. این مراکز 
امکان بازگشت به زندگی را برای معتادان بهبودیافته فراهم می کرد 
اما حالا جز تعداد انگشت شماری چراغ، اغلب این مراکز خاموش شده 
است. معاون سیاسی و اجتماعی استاندار تهران حالا خبر از احیای 
مراکز بهاران در قالب طرح جمــع آوری معتادان متجاهر می دهد و 
معتقد اســت که باید برای اخذ نتیجه مطلوب از همه ظرفیت های 

موجود استفاده کنیم.
جوهری از مراکز بهاران شــهرداری ها به عنوان ظرفیت های خوب 
شهری در جهت درمان معتادان متجاهر یاد کرده و می گوید: » مراکز 
بهاران از ابتدا با هدف حرفه آموزی به بهبودیافتگان و آماده ســازی 
آنها برای پذیرش اجتماعی شکل گرفته؛ هرچند چند سالی از چرخه 
استفاده خارج بودند اما در رایزنی های صورت گرفته با شهرداری ها 
قرار است بهبود یافتگان حتی از این مراکز هم برای حرفه آموزی و 

اسکان بهره مند شوند.
او در ادامه با بیان اینکه معتــادان متجاهر ازجمله مواردی بوده که 
در سطح استان تهران اقدامات خوبی توسط دستگاه های مختلف 
در رابطه با آنها انجام شده، اظهار داشت: البته برخی از موانع قانونی 
نیز بر سر انجام این اقدامات وجود داشته که رفع شده است و ازجمله 
آنها می توان به جمع آوری معتادان متجاهر بالای ۶5سال و معتادان 

متجاهر زیر 1۸سال اشاره کرد.
معاون سیاســی و اجتماعی اســتاندار تهران با بیان اینکه حدود 
55درصد معتادان متجاهر کل کشور از استان تهران خدمات دریافت 
می کنند، یادآور شد؛ ما امروز با 4500نفر از معتادان روبه رو هستیم 
که به سبب موانع قانونی نمی توانیم آنها را در مراکز پذیرش کنیم و 

امیدواریم هرچه زودتر این مسائل در مجلس حل شود.

2خبر خوش برای بازنشستگان 
تامین اجتماعی

رئیس کانون بازنشستگان تأمین اجتماعی استان تهران، 2خبر 
خوش را به نقل از سرپرســت وزارت رفاه برای بازنشســتگان 
تامین اجتماعی اعلام کرد. علی دهقان کیا در نشســت خبری، 
به روند افزایش حقوق بازنشستگان سازمان تأمین اجتماعی در 
سال1401 اشاره کرد و گفت: »اواخر سال گذشته شورای عالی 
کار، جلسه ای را تشکیل داد و براساس آن حقوق بازنشستگان 
حداقل بگیر 57درصد و بازنشستگان ســایر سطوح 3۸درصد 
به علاوه 515هزار تومان برای ســال1401 مشــخص شد و به 
تصویب رسید.« او افزود: »در ادامه اما دولت از اجرای این قانون 
سر باز زده و اعلام کرد که افزایش 3۸درصدی حقوق بازنشستگان 
تأمین اجتماعی با افزایش حقوق بازنشستگان کشوری و لشکری 

در تضاد است و نمی توانند افزایش 3۸درصدی را اجرا کنند.«
رئیس کانون بازنشستگان تأمین اجتماعی استان تهران ادامه 
داد: »پیرو جلسات متعدد، درنهایت کانون عالی بازنشستگان 
بر اجــرای افزایش 3۸درصدی حقوق بازنشســتگان ســایر 
سطوح مُصر بوده و در نهایت مصوبه به هیأت دولت ارجاع داده 
شــد. در هیأت دولت نیز تیم اقتصادی با افزایش 3۸درصدی 
سازمان تأمین اجتماعی مخالفت کرده و عنوان کردند که این 
بازنشستگان مانند بازنشستگان کشوری و لشکری باید افزایش 
10درصدی را در حقوقشان در سال1401 داشته باشند.« رئیس 
کانون بازنشستگان تأمین اجتماعی اســتان تهران ادامه داد: 
»کانون عالی بازنشســتگان به رغم موانع و مشکلاتی که وجود 
داشت جلسات خود را با رؤسای کمیسیون اجتماعی و اقتصادی 

مجلس برگزار کرد.«
دهقان کیا افزود: »در نهایت در هفته گذشته سرپرست وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در جلســه خبر خوشی را مبنی بر 
موافقت و افزایش 3۸درصدی به عــلاوه 515هزار تومان برای 

بازنشستگان سایر سطوح اعلام کرد.«
او گفت: »همچنین در این جلسه 2 خبر دیگر از سوی سرپرست 
وزارت رفاه اعلام شد که یکی از آنها واگذاری سهام شرکت های 
سرمایه گذاری به بازنشستگان بود و دیگری برنامه ریزی جهت 
خانه دار شدن بازنشستگان تأمین اجتماعی بود که امیدواریم این 

موارد نیز به صورت ویژه مورد پیگیری قرار بگیرد.«
رئیس کانون بازنشستگان تأمین اجتماعی استان تهران تصریح 
کرد: »البته امیدواریم سود شرکت هایی در اختیار بازنشستگان 
قرار بگیرد که از شرکت های ســودآور باشند نه از شرکت های 

زیان آور که این موضوع باید مورد توجه قرار بگیرد.«
دهقان کیا درخصوص زمــان پرداخت مابه التفــاوت افزایش 
3۸درصدی حقوق بازنشستگان سایر سطوح تأمین اجتماعی، 
اظهار کرد: »قرار اســت احکام جدید بازنشستگان در شهریور 
ماه صادر و حقوق آنها براســاس آن پرداخت شــود. همچنین 
عقب افتادگی 5ماه گذشــته )از فروردین تا مرداد( قرار است از 

مهرماه به مرور پرداخت شود.«
رئیس کانون بازنشستگان تأمین اجتماعی استان تهران، در ادامه 
افزود: »در بندهای سیاست کلی تأمین اجتماعی ابلاغ شده از 
سوی رهبر معظم انقلاب، در بند3 این سیاست های کلی اعلام 
شده که پایبندی به حقوق بازنشستگان مهم است، در واقع یک 
کارگر انتطار دارد که در آینده حقوق او به میزان تورم افزایش 
یابد.« او گفت: »یکی از بحث های مهم دیگر تأمین منابع پایدار 
است به طوری که ما باید بتوانیم حقوق، درمان و 1۸ماه خدمت 
دیگر بازنشستگان را تأمین کنیم و منابع آن باید موجود باشد 
و پرداخت بدهی های دولت سهم بسزایی در کمک های ما ایفا 

می کند.«
دهقان کیــا، درمان را یکی از معضلات بازنشســتگان خواند و 
افزود: »درمان یکی از معضلات تأمین اجتماعی اســت و کمر 
بازنشستگان را خم کرده است. همه قیمت داروها افزایش یافته 
و تمام بازنشستگان با این مشکلات دست و پنجه نرم می کنند.«

او اضافه کرد: »در نســخه ها برای دریافت داروها سقف تعیین 
کرده اند و اضافه های دارو را باید به صورت آزاد حساب کنند. این 

مشکل جدی است و باید بیشتر توجه کنند.«

 صادرات مواد دارویی به کشورهای 
اروپایی و ژاپن

رئیس ســندیکای تولیدکنندگان مواد دارویی کشــور با بیان 
اینکه 72درصد مواداولیه دارویی کشــور تولید داخل اســت، 
گفت: »ایران قابلیت های زیادی در صنعت داروسازی دارد و باید 

سرمایه گذاران توجه اساسی به آن داشته باشند.«
به گزارش ایســنا، فرامرز اختراعی در آیین گشایش نمایشگاه 
بین المللی فرآورده هــای دارویی خاورمیانــه )فارمکس( در 
ایران مال افزود: »مــواد دارویی به دلیل اســتراتژیک بودن و 
اهمیت آن در بخش درمــان باید مورد توجه قــرار گیرد. زیرا 
در دنیا ظرفیت های تولید مواد مؤثــره دارویی وجود دارد که 
می توانیم با کمک شرکت های دانش بنیان و داروسازان این مواد 
را با کیفیت و قیمت پایین تولید کنیم و در بازارهای بین المللی 
رقابت داشته باشیم.« او اظهار داشــت: »این ارزش فنی تولید 
مواد دارویی مؤثره در کشور ما در صنعت داروسازی باید مورد 
توجه قرار گیرد. ویروس کرونا نشان داد مواد مؤثره دارویی در 
بهبود بیماری ها مؤثر است و در این زمینه در میان کشورهای 
مختلف خوش درخشیدیم.« اختراعی خاطرنشان کرد: »اکنون 
در حوزه مواد دارویی به کشورهای کانادا، ژاپن و اروپا صادرات 
داریم و براساس فارماکوپه های بین المللی این مواد تولید و عرضه 
می شود، تجارت دارو، باید مورد توجه مسئولان کشور قرار گیرد 
زیرا ارزبری زیادی به ارمغان می آورد.« به گفته او، سرعت فنی 
صنعت داروسازی بالاست و باید مورد توجه سرمایه گذاری قرار 
گیرد درحوزه های بسته بندی، مواد مؤثره و زنجیره دارویی به 
رشد قابل قبولی رسیدیم و دولت نیز باید حمایت زیادی در این 
زمینه انجام دهد.« اختراعی افزود: »در تولید مواد مؤثره دارویی 
کشــور به مردم اطمینان می دهیم که از تولید عقب نشــینی 
نخواهیم کرد و با یکسان شدن نرخ ارز موانع صادرات برداشته 
شود.« چهارمین نمایشگاه بین المللی فارمکس از یکم الی چهارم 
شهریور ماه درمجتمع نمایشــگاهی ایران مال، امور بین الملل 
وزارت بهداشت با همکاری نمایشگاه فارمکس در حال برگزاری 
است. در حاشــیه این نمایشگاه »نشســت اختصاصی توسعه 
همکاری های تجاری در صنعت داروسازی« برای نخستین بار 

در کشور برگزار می شود.

 انسیه خزعلی
  معاون رئیس جمهور در امور زنان

 و خانواده
بیمه نابــاروری مطالبه مردمی اســت و 
یکی از اعتبارات در ســفرهای اســتانی 
همیــن مســئله بــوده کــه بــه تکمیل و 
تجهیز مراکز منتج می شــود. اگر مراکز 
خصوصی این افراد را تحت پوشش قرار 
ندهند، مجوز آنها لغو خواهد شد، چون 
هزینه درمان ناباروری بالاست. /ایسنا

 علیرضا منادی 
 رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات 

مجلس
 8500میلیــارد تومــان صــرف پرداخــت 
علی الحســاب معلمــان شــده و آنهــا 
از تمــام مزایــای فصــل دهــم برخــوردار 
هستند.جمع فوق العاده شغل و شاغل 
بین ۴5 تا ۹0درصد افزایش بر حســب 
رتبه ها خواهد بود. بر این اساس، معلم 

دیگر کارمند نیست. / فارس

 سیدشمس الدین حسینی
 نماینده مجلس

در سال های قبل ۷0هزار نفر در آزمون 
وکالت شــرکت می کردنــد و ۷هزار نفر 
پذیرفته می شدند. امسال 8۲هزار نفر 
در آزمون وکالت شرکت کردند اما تنها 
۲800نفر براســاس نمره خــام پذیرفته 
شــدند. درحالی کــه پذیرفته شــدگان 
بر اســاس روال قبــل 10هــزار و 500نفر 

بودند./فارس

 کلاس اولی در طرح سنجش سلامت 
جسمانی و آمادگی تحصیلی نوآموزان 
در  بــدو ورود بــه دبســتان غربالگــری 
شــده اند. رئیــس ســازمان آمــوزش و 
پــرورش اســتثنایی کشــور با اشــاره به 
این آمار، از اتمام احتمالی غربالگری و 
ســنجش دانش آموزان کلاس اولی در 

15 تا ۲0شهریور خبر داد.

  ســنجش ســیار امســال بــه مناطــق 
عشایر نشین که دسترسی راحتی به 
آنها وجود ندارد، می روند. طبق اعلام 
ســازمان آموزش و پرورش اســتثنایی 
کشور ممکن است پوشش کامل این 
مراکز ســیار برای غربالگری نوآموزان 
تــا مهر مــاه هــم طــول بکشــد. ســال 
گذشته این غربالگری تا آذرماه ادامه 

داشت.

پیش بینــی  کــه  دانش آموزانــی  از 
می شود امســال به کلاس اول بروند، 
تا کنــون نوبت گیــری بــرای غربالگــری 
را انجــام داده انــد. ایــن تعــداد شــامل 
حدود یک میلیون و ۲18هزارو38۹نفر 
در سراسر کشور می شود. خانواده های 
دانش آمــوزان هنــوز بــرای نوبت گیری 
از مراکــز ســنجش و غربالگری فرصت 
دارنــد و می تواننــد بــرای دریافــت 
راهنمایــی نوبت گیــری بــه مــدارس 

مراجعه کنند.
منبع: فارس

778
هزار

427
پایگاه

83
درصد

رصد آسیب های اجتماعی 
در ۸۰۰محله کم برخوردار

معاون پیشگیری از آســیب های اجتماعی مرکز 
توسعه پیشگیری و درمان اعتیاد سازمان بهزیستی 
کشور گفت: »سال گذشته ۸00محله مورد رصد 
آســیب های اجتماعی قرار گرفت که هدف رصد 
آســیب اجتماعی در 4هزار محلــه کم برخوردار و 
آســیب خیز اســت؛ بنابراین در ســال جاری نیز 
۸00محله دیگر  مورد بررســی قــرار می گیرد.« 
به گزارش ایرنا از ســازمان بهزیســتی کشور، آرزو 
ذکایی فر افزود: »دســتگاه های مختلفی در حوزه 
آسیب های اجتماعی فعالیت می کنند؛ بهزیستی 
متولی سلامت اجتماعی است و نمی توان حد و مرزی 
برای سلامت اجتماعی قائل بود.« معاون پیشگیری از 
آسیب های اجتماعی مرکز توسعه پیشگیری و درمان 
اعتیاد سازمان بهزیستی کشور اضافه کرد: »محور 
برنامه های حوزه پیشگیری از آسیب های اجتماعی، 
مشارکت اجتماعی و محله محوری است که توسط 
مؤسسات انجام می شود. در فرمایشات رهبر معظم 
انقلاب بر مردمی سازی تأکید فراوانی شده است و در 
بهزیستی بیش از 20سال گروه های همیار در حال 
فعالیت هستند که مسئولان و مردم اطلاعات زیادی 
در این حوزه ندارند.« ذکایی فر با بیان اینکه یکی از 
قدیمی  ترین ظرفیت های سازمان، جمعیت همیاران 
سلامت رواني-اجتماعی اســت، گفت: »سازمان 
بهزیستی کشور با این ظرفیت اقدامات اثربخشی 
را در حوزه پیشگیری از آسیب های اجتماعی انجام 

می دهد.«
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